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ÚVODNÍ SLOVO 
Vážení členové Svazu průmyslu a dopravy ČR, 

máme za sebou jeden z nejtěžších roků, které jako podnikatel 
i vámi zvolený zástupce pamatuji. Od okamžiku, kdy ruská armáda 
vtrhla na Ukrajinu a začala drancovat její území, nastaly těžké 
chvíle i pro náš průmysl. Hned v prvních týdnech po vypuknutí 
války jsme se museli například potýkat s rekordním růstem cen 
energie a pohonných hmot. Zatímco ceny benzínu a nafty se po 
prvotním šoku vrátily přibližně na předválečnou úroveň, tak 
s drahou energií musíte ve svých firmách bojovat v podstatě 
dosud.  

Aby dopady tohoto zdražování nebyly pro vaše podnikání 
likvidační, bojovali jsme ve Svazu průmyslu celý uplynulý rok za to, 
aby stát firmám v boji s drahou energií pomohl alespoň nějakými 
opatřeními. Jsme rádi, že vláda po dlouhých měsících naše 
argumenty vyslyšela a zastropovala ceny energie i pro velké firmy 
dle dočasného krizového rámce EU. Věřím, že vám to společně 

s dalšími přijatými opatřeními alespoň trochu pomohlo zmírnit už tak složitou situaci. Především chci 
ale poděkovat vám všem, s jakou zodpovědností jste k řešení nejen energetické krize přistoupili. I díky 
tomu, že jste ve firmách začali s energií masově šetřit, zateplujete své výrobní haly nebo si instalujete 
na střechy fotovoltaické elektrárny, jsme jako celá společnost uplynulou zimu zvládli. Za to vám patří 
obrovský dík. 

Hrdý jsem i na to, jak jsme se jako celá země postavili k pomoci ukrajinským uprchlíkům. Řada z vás 
poskytla nebo stále ještě poskytuje uprchlíkům materiální či finanční pomoc, ubytování či dokonce 
práci. Přestože v naší společnosti ctíme demokratické ideály, tak poskytnutí takové pomoci rozhodně 
není samozřejmostí. Za to si vás nesmírně cením. Koneckonců, nejsem sám, neboť během našeho 
předsednictví v Radě EU českou pomoc válkou zasažené Ukrajině oceňovala celá Evropská unie. 

Samotné předsednictví v Radě EU hodnotím z pohledu byznysu jako velice úspěšné. Během druhé 
poloviny roku 2022 jsme jako Česká republika byli u klíčových jednání na evropské úrovni, a i díky 
našemu jednoznačnému a diplomatickému vystupování jsme v očích našich evropských partnerů 
rozhodně posílili. S čím ale v souvislosti s předsednictvím nemůžeme být spokojení, je způsob, jakým 
během uplynulého roku fungovala nebo spíš nefungovala státní podpora exportu. V tomto směru má 
vláda co dohánět. Naštěstí se ale ministrům daří držet slovo a své předsevzetí, že rok 2023 bude 
rokem exportu, v prvních měsících tohoto roku dodržují. Jenom v prvním čtvrtletí s námi vrcholní 
představitelé státu vyrazili na čtyři podnikatelské mise a další cesty jsou v plánu.  

Věřím tedy, že nejen na poli exportu nás čeká úspěšný rok. Ať už ale bude jakýkoliv, tak ho příště na 
těchto stránkách bude hodnotit můj nástupce. Nově zvolenému prezidentovi, představenstvu SP ČR 
a především vám všem, našim podnikatelům, přeji do budoucna mnoho úspěchů. Děkuji vám za 
podporu, kterou jste mi opakovaným zvolením do čela Svazu projevili, a doufám, že jsem vaši důvěru 
během 12 let v roli prezidenta nezklamal. Byly to někdy těžké chvíle, ale společně jsme je zvládli. 
Věřím proto, že český průmysl překoná i současnou krizi a bude úspěšně fungovat dál.  

 

Ať se vám a vašim firmám daří. 

Jaroslav Hanák 

prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR 
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HLAVNÍ OBLASTI ČINNOSTI SVAZU PRŮMYSLU A DOPRAVY ČESKÉ REPUBLIKY 
Hlavním cílem Svazu je trvalé zlepšování podnikatelského prostředí a podpora zájmů členů vedoucí 
k posílení jejich konkurenceschopnosti. Svaz bojuje za své členy ve všech oblastech ovlivňujících 
jejich podnikání, a to na národní, regionální i na evropské úrovni. 

Svaz prosazuje opatření v reakci na nové výzvy a krizové situace s cílem pomoci firmám se s nimi 
úspěšně vypořádat a zabránit negativním dopadům na jejich podnikání – od důsledků pandemie 
koronaviru spojené například s opatřeními na pracovišti či dodavatelskými řetězci, přes pomoc 
ukrajinským uprchlíkům, sankce, energetickou krizi, otázku soběstačnosti, nových regulací, politiky 
světových ekonomik až po výzvy spojené s zelenou, digitální a ekonomickou transformací.  

Poslední rok představoval kumulaci několika bariér růstu, na řadu z nich bylo třeba operativně 
reagovat od řešení nastavení zdanění pomoci ukrajinským uprchlíkům, přes pomoc s hledáním 
alternativních trhů k zajištění dodávek surovin, po prosazení opatření na zmírnění vážných nejistot 
s bezpečností a cenami dodávek energie.  

Zaměřujeme se na sledování legislativy a úpravy právních předpisů v oblasti pracovně-právní 
legislativy, daní, energetiky, environmentální legislativy, povolovacích procesů a dalších, které by pro 
členy Svazu mohly znamenat vyšší náklady, administrativní náročnost, další povinnosti a komplikace 
pro jejich činnosti.  

Svaz je „povinným“ připomínkovým místem, tj. naše připomínky musí být vypořádány, máme právo 
tzv. rozporu stejně jako např. ministerstva. Ve sledovaném období Svaz posuzoval cca 350 
a připomínkoval 145 legislativních návrhů, které se objevily ve standardním meziresortním 
připomínkovém řízení včetně návrhů poslaneckých a senátorských iniciativ (v tzv. systému eKLEP). 

Odborná stanoviska Svazu jsou vytvářena z velké části expertními týmy složenými z členů 
a zahrnujícími klíčové oblasti činnosti: trh práce, vzdělávání, hospodářskou politiku, daně 
a pojištění, legislativu, energetiku, ochranu životního prostředí, výzkum, vývoj a inovace, digitální 
ekonomiku, konkurenceschopnost, podporu exportu, zdravotnictví a celou oblast EU. V tomto 
období se k tomu také přidala koordinace požadavků v souvislosti s válkou na Ukrajině a také téma 
udržitelnosti. Tato koordinace probíhala zejména s radou členů SP ČR, odbornými gestory 
z představenstva SP ČR, grémiem SP ČR či v rámci krizového týmu se zástupci členských asociací 
a firem.  

Níže uvedené výsledky představují pro naše členy přímé finanční přínosy pro jejich podnikání nebo 
zabránění dodatečných nákladů v řádech vyšších desítek miliard korun. 

Příkladem mohou být Svazem prosazená opatření pro firmy ve vztahu k cenám energie jako je snížení 
poplatku za podporované zdroje energie v ceně elektřiny na nulu, čerpání prostředků z první výzvy 
programu podpory dle Dočasného krizového rámce, kompenzace nepřímých nákladů, zastropování 
cen energie pro firmy všech velikostí, program na posílení likvidity EGAP plus či podpořené výzvy 
a programy z dotačních programů, které pomohly zmírnit dopady řadě firmám, snížit náklady 
a získat prostředky v řádech desítek miliard korun. Důležitá pro firmy byla také aktivita spojená 
s informovaností o situaci a možných scénářích vývoje dodávek plynu, zmírňování rizik a zajištění 
připravenosti na případné problémy. 
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Níže uvedené příklady úspěšných aktivit Svazu představují další konkrétní příklady zabránění 
dopadů regulací, zmírnění administrativní zátěže či opatření a nástrojů podpory podnikání, bez 
jejichž přijetí by náklady pro firmy byly o další desítky miliard vyšší. 

Příspěvky od členů, ročně zhruba 30 mil. Kč, zdaleka nestačí na financování našich odborníků 
a činností, které ve prospěch našich členů děláme. Ve srovnání se službami poskytovanými 
komerčními subjekty se jedná o zlomek nákladů. Pro dosahování cílů, zabezpečení a udržení 
špičkových odborníků a kvalitních služeb pro členy Svazu tak musíme hledat další zdroje, jako jsou 
projektové peníze či komerční aktivity. 

ENERGETIKA 

→ Svaz se aktivně vyjadřoval a hájil reálné požadavky v přípravě evropských regulací jak v reakci na 
energetickou krizi, tak v rámci energeticko-klimatické legislativy, včetně Fit for 55.  

→ Svaz prosazoval roli jaderné energetiky a zemního plynu v taxonomii udržitelných financí. 

→ Svaz prosazoval požadavky členů v rámci novelizací energetického zákona a v desítkách dalších 
prováděcích předpisů v oblasti energetiky. 

→ Díky vytrvalému tlaku Svazu vláda schválila Program podpory na zvýšené náklady na zemní plyn 
a elektřinu v důsledku mimořádně prudkého růstu jejich cen dle Dočasného krizového rámce pro 
firmy, kde Svaz byl od počátku hlavním iniciátorem, koordinátorem za firmy pro využití tohoto 
programu. O podporu se dle předběžných údajů přihlásilo více než 1000 subjektů s žádostmi přes 
5,5 mld. Kč.  

→ Zastropování cen elektřiny a plynu na rok 2023 se pro malé a střední podniky podařilo prosadit 
v říjnu 2022. Při jednáních s MPO, vládou a na tripartitě Svaz jako nejaktivnější účastník požadoval 
zastropování také pro velké podniky. To se podařilo prosadit 14. 12. 2022, kdy vláda příslušné 
nařízení schválila. Přestože jsou ceny na trhu pod vládním stropem, představuje strop i tak 
určitou základní jistotu pro plánování investic. 

→ Po více jak půl roce vyjednávání a urgencí se Svazu podařilo přesvědčit vrcholné vládní 
představitele o významu snížení poplatku za POZE v ceně elektřiny. Vláda schválila od 1. 10. 2022 
do konce roku 2023 snížení poplatku pro všechny odběratele na nulu. 

→ Svaz prosadil do české pozice k Dočasnému krizovému rámci například požadavek ČR na 
prodloužení na rok 2023, rozšíření zvláště postižených odvětví, vyšší míru podpory a odstranění 
podmínky provozní ztráty. 

→ Svaz inicioval pravidelná jednání na MPO za účasti plynárenského sektoru a odvětvových 
a oborových svazů průmyslu k problematice dodávek plynu a regulace plynu ve vztahu 
k průmyslovým odběratelům. Díky tomu mohl Svaz členům poskytovat konkrétní informace 
o reálné situaci a případných scénářích. 
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ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

→ Svaz aktivně uplatňoval připomínky k nové odpadové legislativě. Byla řešena novela vyhlášky 
nakládání s odpady či vyhlášky o provedení některých ustanovení zákona o obalech. 

→ Svaz uspořádal seminář na téma “Recyklace jako šance na trvale udržitelný rozvoj”, kde byly 
prezentovány příklady dobré praxe, možnosti podpor projektů cirkulární ekonomiky, potřeba 
spolupráce či limity rozvoje recyklačních kapacit v ČR. Svaz vyzval zástupce resortů k řešení 
tématu odpad/neodpad. 

→ Svaz upozornil MŽP k věci případného krizového stavu v odbytu druhotných surovin. 

→ Svaz aktivně prosazoval nutnost rozumné revize nařízení o F-plynech, kde některými návrhy jsou 
ohrožovány nejen firmy, ale i plnění cílů spojených s řešením energetických úspor a záměry 
tzv. RePoweEU. 

→ Svaz připravil pro MŽP první základní teze k novému Plánu odpadového hospodářství. 
Upozorňujeme, že nový POH by měl mít nastavenou logickou podstrukturu odpovídající 
pravidlům dokumentů strategického charakteru. Náměty se týkají například obalů, průmyslových 
odpadů, hierarchie nakládání s odpady a dalších oblastí dle námětů členů. 

→ Svaz se aktivně zapojil do připomínkování rámcové pozice ČR k Návrhu nařízení EP a ER o obalech 
a obalových odpadech. Upozornil například na neznámý obsah povinností v delegovaných aktech, 
na nové definice pojmů v rozporu s dosavadní terminologií podle národní legislativy, na 
nevhodné načasování návrhu v souvislosti s probíhající revizí Směrnice o odpadech či absenci 
dopadových studií a řádných analýz navrhovaných opatření na ochranu klimatu. 

→ Svaz uplatňoval připomínky k Návrhu vyhlášky, kterou se stanoví podmínky, při jejichž splnění 
přestává být tuhé palivo z odpadu odpadem, kde dlouhodobě podporuje vydání 
vyhlášky/vyhlášek řešící otázku paliv. Požaduje zahájení prací i na vymezení dalších paliv. 

DANĚ 

→ Svazu se podařilo v novele zákona o dani z příjmů a DPH prosadit řadu pozitivních úprav pro firmy 
jako je např. prodloužení mimořádných zrychlených odpisů na roky 2022 a 2023, částečné 
zmírnění sankcí u kontrolního hlášení nebo legislativní úpravu daňových odpočtů na podporu 
pořízení majetku na odborné vzdělávání v době pandemie. 

→ Oproti původnímu návrhu Svaz vyjednal a pomohl nastavit vstřícnější nastavení Windfall tax pro 
průmyslové firmy. Zasadili jsme se např. o to, aby závodní energetika a příjmy z průmyslových 
činností v rámci skupiny nepodléhaly této dani. Dále se mimo jiné zvýšil minimální roční práh 
příjmů z rozhodné činnosti kvalifikující poplatníka daně. 

→ Díky schválení novely zákona o spotřebních daních se prodloužila účinnost dosavadní snížené 
sazby spotřební daně z motorové nafty do konce roku 2023.  
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→ Referenční cena elektřiny pro náhrady zaměstnancům za dobíjení elektromobilů byla zvýšena 
ze 6,410 Kč na 8,206 Kč/kWh s účinností od 1. 4. 2023 a měla by tak odrážet reálnější nárůst cen 
elektřiny. Svaz v minulosti prosadil zavedení této referenční ceny k usnadnění rozvoje 
elektromobility. 

→ Svaz průběžně sleduje mezinárodní vyjednávání týkající se dvou pilířů globální minimální daně. 
Evropská rada loni schválila návrh, který do konce letošního roku zavádí minimální daň 15 % pro 
velké podniky s obratem nad 750 milionů EUR ročně. Svaz zorganizoval seminář za účasti 
zástupců Ministerstva financí a dalších expertů, který přiblížil zejména praktické otázky 
implementace a možné dopady na firmy.  

→ Svaz ve spolupráci s Ministerstvem financí a dalšími asociacemi prosazoval a podílel se na 
přípravě daňových zjednodušení a osvobození pro případ pomoci Ukrajině a uprchlíkům. 
Podařilo se upravit například možnost odpočtu bezúplatných výdajů od základu daně včetně 
výdajů na podporu obranného úsilí Ukrajiny, osvobození příjmů z humanitární pomoci 
uprchlíkům v ČR včetně osvobození nepeněžního příjmu zaměstnance v určitých situacích.  

→ Ministerstvo financí na základě požadavku Svazu potvrdilo plán prodloužit (formou novely 
zákona) platnost opatření v oblasti daní v souvislosti s ozbrojeným konfliktem na území Ukrajiny 
i na zdaňovací období roku 2023. Svaz v této souvislosti jednal s Ministerstvem financí o možném 
rozšíření novely o možnost daňového odpisu nedobytných pohledávek v souvislosti s vypuknutím 
války na Ukrajině. 

→ Svaz prosadil dlouhodobý požadavek na snížení odvodu u nízko-emisního služebního vozu 
využívaného i pro soukromé účely z 1 % na 0,5 %.  

→ Svaz se podílel na diskusích k přípravě nového zákona o účetnictví a do návrhu Ministerstva 
financí byl zahrnut mj. jeden z dlouhodobých požadavků Svazu, a to umožnění vedení účetnictví 
v cizí měně, čímž se mnohým mezinárodně působícím podnikům sníží zbytečné administrativní 
náklady z přepočítávání transakcí na českou korunu. Svaz požaduje, aby byly oba zákony 
schvalovány s uvedenými změnami (mj. také zjednodušení daňových odpisů) společně, neboť 
spolu úzce souvisí.  

PRACOVNĚPRÁVNÍ LEGISLATIVA, TRH PRÁCE, BOZP A ZDRAVOTNICTVÍ 

→ Svaz se aktivně zapojil do připravované novely zákoníku práce, týkající se transpozice směrnice 
o slaďování pracovního a rodinného života a předvídatelných transparentních pracovních 
a mzdových podmínkách, aby pro zaměstnavatele byla co nejméně ekonomicky 
a administrativně zatěžující. Do připravované novely se nad rámec transpozice podařilo 
navrhnout i úpravy na podporu digitalizace doručování pracovněprávních dokumentů.  

→ Svaz se podílel na přípravě dalších novelizací zákoníku práce, jejichž cílem je v rámci transpozice 
směrnice o „přiměřených minimálních mzdách“ zakotvit mechanismus automatické valorizace 
minimální mzdy (požadavek - vazba na průměrnou mzdu, případně medián, zrušení zaručených 
mezd) a v souladu se směrnicí provést i úpravy na podporu kolektivního vyjednávání, tj. vyřešit 
problém nemožnosti uzavření kolektivní smlouvy, pokud u zaměstnavatele působí více 
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odborových organizací, které nejsou schopny se domluvit (tzv. § 24 ZP). Součástí by měly být 
i další úpravy na základě požadavků firemní praxe. 

→ Svaz prosazoval urychlené předložení a schválení Nařízení vlády pro spuštění kurzarbeitu pro 
udržení zaměstnanosti v případě závažného ohrožení ekonomiky způsobené např. omezením 
dodávek plynu, narušením dodavatelsko-odběratelských vztahů a výpadkem potřebných vstupů. 
Po schválení vládou bude postoupeno EK k notifikaci. Zároveň bude provedena revize současné 
úpravy tak, aby byl model funkční (upuštění od konceptu náhrady mzdy, úpravy parametrů 
a zabezpečení finančního krytí).  

→ Svaz dlouhodobě usiluje o navýšení kvót v Programu kvalifikovaný zaměstnanec – zejména 
v portfoliu „ostatní státy“, požadavek je umocněn výpadky cca 40 000 pracovníků přijímaných 
v „Režimu Ukrajina“, který byl pozastaven (taktéž zákaz Bělorusů cca 1900/rok). Nedostatek 
pracovníků pro tzv. nedostatkové profese (např. řidiči, svářeči, obsluha strojů a zařízení, ale 
i techničtí pracovníci) přetrvává, protože ho nelze pokrýt z řad uprchlíků. Na nátlak Svazu došlo 
k rozšíření okruhu zemí a k mírnému navýšení kvót, což v případě Mongolska, Filipín, Indie 
a Kazachstánu pro vysokou poptávku je nadále nedostatečné, proto vyjednávání pokračují. 
Ilustrační údaj – Svaz jako jeden z garantů Programu zpracoval k 22. 3. 2023 žádosti pro 3 260 
uchazečů z těchto zemí pro 195 firem. 

→ Svaz se aktivně podílel na vytváření strategie a opatření k adaptaci a integraci ukrajinských 
uprchlíků, monitoroval situaci ve firmách, informace využíval vůči státní správě při přípravě 
vládních opatření, inicioval vytvoření informačních portálů pro uprchlíky, vytvoření širší nabídky 
jazykových kurzů, rekvalifikací, aj. 

→ Svaz požadoval koncepční úpravu zaměstnávání cizinců, včetně digitalizace procesů, zaslal návrhy 
na zjednodušení procesu získávání povolení k pobytu/zaměstnání. Od března letošního roku je 
aktivně zapojen do přípravy nového zákona o pobytu cizinců, který by měl nabýt účinnosti od 
r. 2025. 

→ Svaz prosazoval v rámci připomínkového řízení v oblasti sociálních systémů, aby došlo k snížení 
administrativních povinností zaměstnavatelů, především v oblasti systémů sociálního 
zabezpečení (např. nově nastavené podmínky slev na pojistném). 

→ Díky úsilí Svazu se podařilo prosadit již ve fázi fakultativního vnitřního i meziresortního 
připomínkového řízení řadu změn právních předpisů v oblasti bezpečnosti a ochrany zdraví při 
práci, ochrany veřejného zdraví a zdravotnictví. 

→ Svaz za zaměstnavatele jako hlavní přispěvatele do systému veřejného zdravotního pojištění 
požaduje, aby se zdroje z tohoto systému využívaly efektivně a transparentně, aby mezi členy 
správní rady a členy dozorčí rady byli zařazeni i zástupci zaměstnavatelů a měli tak vliv na 
rozhodování o příjmech a výdajích systému veřejného zdravotního pojištění a možnost ovlivnit 
celkovou strategii fungování veřejného zdravotního pojištění v ČR. 

→ Svaz je zapojen s Ministerstvem zdravotnictví (MZ) do řešení a přípravy elektronizace 
a digitalizace zdravotnictví. 
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→ Podpořili jsme rozvíjení role zaměstnavatelů v oblasti ochrany a rozvoje veřejného zdraví. 
V této souvislosti jednáme s MZ o možností legislativního ukotvení tzv „Programů pro Zdraví“ 
s daňovou uznatelností pro zaměstnavatele. 

→ Aktuálně Svaz ve spolupráci s MZ připravuje návrh novely zákona č. 373/ 2011 Sb., 
o specifických zdravotních službách. Novela řeší možnosti zrušení povinnosti vstupních 
pracovně-lékařských prohlídek u nerizikových prací a zrušení hygienických zdravotních průkazů.  

OBECNÁ LEGISLATIVA A PRÁVNÍ PROSTŘEDÍ 
Svaz se kromě právních předpisů speciálně oborově zaměřených věnuje předpisům obecného 
charakteru s dopadem na podnikatelské prostředí.  

→ Svaz prosadil, aby transpozice směrnic EU do národní legislativy nepředcházela jejich schválení, 
aby byla zřejmá výsledná podoba schválené normy a předešlo se následným novelizacím.  

→ Svaz pokračoval v úsilí, aby při transpozici evropské legislativy nedocházelo ke goldplatingu 
(např. v oblasti insolvence a restrukturalizace). 

→ Svaz prosadil, aby byla řešena administrativní zátěž podnikatelů. kdy do Antibyrokratických 
balíčků I a II byla prosazena témata, o které Svaz dlouhodobě usiluje (digitalizace doručování, 
omezení/zrušení koncesionářských poplatků pro televizní obrazovky v průmyslu, zjednodušení 
daňových odpisů, elektronizace zbylých dávek nemocenského pojištění, zrušení zdravotních 
potravinářských průkazů, zrušení povinného vykazování údajů o množství elektřiny pro dobíjení 
služebních vozidel, odstranění hlášení o ukončení pracovní neschopnosti zaměstnance, který již 
v dané firmě nepracuje či návrh na zrušení povinnosti zpracování písemného rozvrhu čerpání 
dovolené).  

→ Dlouhodobé úsilí Svazu o snížení administrativní zátěže zaměstnavatelů související s pracovně-
lékařskými službami vedlo k tomu, že od 1. 1. 2023 jsou periodické prohlídky u zaměstnanců 
pracujících v první nebo druhé nerizikové kategorii dobrovolné. 

→ Svaz uspěl v rámci připomínkového řízení k návrhu zákona o lobbování se svou připomínkou, že 
sociální partneři nejsou lobbisté. Nadále usiluje o přijetí úpravy, která dá lobbistům více 
oprávnění jako protiváhu k požadovaným povinnostem. 

→ Svaz usiluje o přijetí takové úpravy hromadného řízení, která bude mít co nejmenší nepříznivý 
dopad na podnikatelské prostředí (princip opt in, omezení povinnosti zpřístupnění důkazů, 
pojistky proti zneužití, neziskovost). 

→ Svaz prosazoval, aby ochrana oznamovatelů nepřinesla podnikatelům zbytečnou administrativní 
zátěž a byla minimalistickou transpozicí evropské úpravy. 

→ Svaz prosadil, aby opětovně předložená novela zákona o zadávání veřejných zakázek byla ryze 
technická a řešila problémy praxe a nezvyšovala administrativní zátěž.  

→ Svaz supluje nečinnost státní správy a ujal se osvěty podnikatelů k problematice rušení zápisu 
rodných čísel do občanských průkazů a dopadům na podnikatele z hlediska nejen HR. 
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DIGITÁLNÍ AGENDA 

→ Pokračujeme ve spolupráci se zástupci klíčových podnikatelských a průmyslových sdružení 
z digitálně vyspělých zemí EU, tzv. D9+, která navazuje na první společné setkání ministerských 
delegací minulý rok v Praze. Jako byznys koalice (B9+) chceme i nadále posilovat pozici zemí D9+ 
při tvorbě regulace v EU.  

→ Svaz pokračoval v aktivní komunikaci s MPO a BusinessEurope k návrhu Data Act. MPO a SZ Brusel 
bylo předáno stanovisko shrnující přetrvávající problematické body v návrhu nařízení Data Act. 

→ Dne 31. 5. 2022 Svaz uspořádal online kulatý stůl k tématu kybernetické bezpečnosti, cloudových 
certifikací a digitální suverenitě. Všichni účastníci se shodli, že transatlantická spolupráce, 
strategická partnerství, harmonizace norem a zamezení izolaci Evropy jsou klíčové strategické 
cíle. Následně bylo 14. 6. 2022 komunikováno shrnutí hlavních sdělení a doporučení z akce. Byli 
jsme informováni, že bylo využito Ministerstvem vnitra jako argumentace pro podporu 
otevřenosti EU během diskuzí o evropské cloudové politice. 

→ Svaz během českého předsednictví uspořádal několik akcí v oblasti digitální agendy také 
v Bruselu. Ve dnech 20.–21. 9. 2022 se v Bruselu uskutečnily akce k datové ekonomice. Následně 
proběhla 19. 10. 2022 akce k odolné digitální ekonomice, tzv. economy resilience. Byl zde 
představen dopis adresovaný evropským představitelům a českému předsednictví, který apeloval 
na nutnost posílení evropské autonomie, ale ne za cenu protekcionistických snah, naopak je 
potřeba vybudovat stabilní otevřenou ekonomiku. Dopis podpořilo 12 evropských asociací. 
Akcím byla udělena oficiální záštita CZ PRES. V lednu 2023 se uskutečnila také akce týkající se 
kybernetické bezpečnosti v oblasti cloudových služeb.  

→ Svaz byl díky svým dlouhodobým aktivitám vidět také na největší konferenci během CZ PRES 
zaměřené na digitální ekonomiku – EU Secure and Innovative Digital Future, která se uskutečnila 
4. 11. 2022 v Praze, kde viceprezidentka Svazu M. Jabůrková moderovala panel k budoucnosti 
datové ekonomiky v rámci, kde byl mezi řečníky např. finský ministr dopravy a komunikací Timo 
Harakka. 

→ Dne 1. 11. 2022 se uskutečnila uzavřená pracovní snídaně, kterou Svaz připravil ve spolupráci 
s americkou ambasádou. Tématem byly transatlantické vztahy a diskuze se věnovala také 
překážkám, se kterými se firmy při podnikání v USA setkávají. 

→ S NÚKIB průběžně konzultujeme vývoj projektu BIVOJ (označován také jako Digitální dálnice pro 
Česko). Uskutečnila se schůzka se zástupci NÚKIB, Vojenského zpravodajství a poradcem 
premiéra T. Pojarem. Návazně došlo k vyjasnění problematických bodů, tedy způsob zapojení 
místopředsedy vlády pro digitalizaci a případný protekcionismus v přístupu k firmám ze zemí jako 
jsou USA – shodli jsme se, že toto není cílem projektu. 

→ Svaz připravil připomínky k návrhu vyhlášky o bezpečnostních pravidlech pro využívání služeb 
cloud computingu orgány veřejné moci. Většina připomínek byla zapracována už v první fázi 
vypořádání, ve 2 specifických případech (definice uživatele a právo odstoupit od smlouvy) jsme 
požádali o vyjasňovací jednání s NÚKIB. Dodatečné připomínky Svazu byly ze strany NÚKIB 
zapracovány. 
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→ Od června 2022 probíhá intenzivní celoevropská diskuze k evropské cloudové certifikaci EUCS. 
Společně se členy B9+ a německým BDI se nám podařilo prosadit společné stanovisko BE 
navzdory negativnímu přístupu francouzského MEDEF. Zásadním problémem, který je 
předmětem diskuzí, je, že Evropská komise a ENISA prosazují zahrnutí požadavků v oblasti 
digitální suverenity do tohoto technického rámce, což považujeme za neopodstatněné a takový 
požadavek nemá nic společného s kybernetickou bezpečností. Takový přístup by mohl znemožnit 
společnostem mimo EU získat certifikaci EUCS a poskytovat své cloudové služby veřejné správě 
v rámci jednotného trhu. 

→ Na Svazu vznikla nová PS pro kybernetickou bezpečnost, zejm. v souvislosti se zveřejněním 
dlouho očekávané veřejné konzultace NÚKIB k návrhu nového zákona o kybernetické 
bezpečnosti a prováděcím právním předpisům. Jedná se o velmi komplexní balík změn, hlavními 
tématy jsou implementace směrnice NIS2 (směrnice Evropského parlamentu a Rady o opatřeních 
k zajištění vysoké společné úrovně kybernetické bezpečnosti v Unii) a zcela nový návrh 
mechanismu prověřování bezpečnosti dodavatelského řetězce. Svaz v této oblasti s NÚKIB 
intenzivně spolupracuje a v rámci veřejné konzultace uplatnil rozsáhlé připomínky. 

→ Ve spolupráci s NÚKIB proběhl workshop k implementaci směrnice NIS 2. Na proběhlou diskuzi 
se zástupci NÚKIB máme pozitivní zpětnou vazbu od členské základny a společně s NÚKIB 
diskutujeme možnou přípravu vzdělávacích kurzů v této oblasti. 

→ Svaz byl velmi aktivní v průběhu projednávání novely zákona o autorském právu. Kromě přímých 
jednání s politiky jsme například upozornili ministra kultury a také všechny poslance na 
pozměňovací návrh poslance Laciny, který mohl být vyhodnocen jako diskriminační vůči firmám 
z USA, což by mohlo vést k odvetným opatřením proti českým firmám exportujícím do USA. Návrh 
byl však i přes připomínky SP ČR a HK ČR poslanci schválen. 

→ Evropská Komise zveřejnila v květnu 2022 návrh Aktu o čipech, který má zvýšit 
konkurenceschopnost a odolnost Evropy. Svaz připravil finální verzi stanoviska k této legislativě. 

→ V loňském roce proběhly dvě online diskuse nad digitálními tématy ze série s názvem „A word on 
digital topics“. Hostem první online diskuze byla místopředsedkyně Evropského parlamentu Dita 
Charanzová a diskutovalo se o aktuálním vývoji Aktu o digitálních službách. V květnu 2022 
proběhla druhá, tentokrát o tom, jak ovlivnila válka na Ukrajině digitální agendu, hostem byl 
vicepremiér Ivan Bartoš. 

→ V loňském roce se Svaz intenzivně věnoval Aktu o digitálních službách (DSA). Aktivně se sledovaly 
a připomínkovaly pozměňovací návrhy z Evropského parlamentu, na vybrané komisaře 
a europoslance byl rozeslán společný dopis k DSA, který podpořilo dalších 15 asociací z deseti 
evropských zemí. Dopis shrnoval společné pozice evropského byznysu v době trialogů. Nakonec 
DSA v listopadu 2022 vešlo v platnost a v únoru 2024 nabude účinnosti. 

→ Expertní tým pro digitální ekonomiku a platforma pro AI aktivně řešily evropský návrh regulace 
umělé inteligence. Proběhlo několik jednání s ÚV a připomínkovaly se kompromisní texty, které 
vznikaly v době českého předsednictví. Na základě posledního kompromisního textu českého 
předsednictví se Svaz rozhodl poslat zástupcům českého předsednictví otevřený dopis, který 
reagoval na projednávání návrhu regulace v Radě. Podobné výhrady jako měl Svaz potvrdilo 
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i stanovisko BusinessEurope. V prosinci 2022 Rada přijala společný postoj k aktu o umělé 
inteligenci a začala vyjednávání v rámci trialogů. Nadále pokračujeme v aktivním řešení.  

→ Na základě požadavku vybraných členů expertního týmu pro digitální ekonomiku, kteří vyjádřili 
pochybnosti nad vývojem v rámci trialogů u projednávané evropské regulace politické reklamy, 
jsme iniciovali dopis, který podpořilo dalších 10 asociací a svazů ze sedmi evropských států. Ten 
byl následně poslán českým a IMCO MEPs, místopředsedkyni EK Vestager a švédskému 
předsednictví. 

→ V loňském roce vznikla při Svazu průmyslu nová pracovní skupina, která se zabývá 
problematikou šíření dezinformací a zaměří se i na podpůrné a preventivní aktivity zacílené na 
boj proti nim. V rámci této pracovní skupiny vznikl dopis adresovaný ministrovi vnitra, vládnímu 
zmocněnci pro oblast médií a dezinformací a vládnímu zmocněnci pro vnitřní bezpečnost 
s požadavkem, aby byl sektor zapojen do příprav nového zákona o omezení šíření obsahu 
ohrožujícího národní bezpečnost online. 

VZDĚLÁVÁNÍ 

→ Svaz dokončil přípravu a pilotáž duální větve odborného vzdělávání. V rámci veřejné zakázky 
Kompetence 4.0, ukončené v prosinci 2022, byl rozšířen počet regionů na 4 (Moravskoslezský, 
Zlínský, Středočeský a Ústecký kraj) a počet partnerství firem a škol vzrostl na 33. V rámci pilotáže 
byly ověřeny postupy a navrženy metodiky a standardy spolupráce v duálním systému. 
V návaznosti na úkol z programového prohlášení vlády připravuje MŠMT legislativní ukotvení 
dobrovolné duální větve do školského zákona; do vlády má být předloženo v září 2023. 

→ Pokračovalo zapojení Svazu do pracovních skupin k revizi vzdělávacích programů pro základní 
vzdělávání a střední odborné vzdělávání. U základního vzdělávání jsme se zaměřili na podmínky 
výuky digitálního vzdělávání a prosazení předmětu Technika. U středního odborného vzdělávání 
pak na provázání vzdělávacích programů a profesních kvalifikací – dojde tak k propojení 
počátečního a dalšího profesního vzdělávání. 

→ Na základě našich připomínek MŠMT upustilo od zavedení „profesní maturity“, která by 
absolventům nepomohla a vytvořila by dvě skupiny absolventů s různou úrovní maturity 
a omezeným přístupem na VŠ. Nadále prosazujeme zařazení třetí povinné zkoušky 
(z matematiky) do didaktických maturitních testů. 

→ V oblasti celoživotního učení jsme po dvou letech dosáhli pokroku v podmínkách zapojení 
odborných orgánů zaměstnavatelů (Sektorových rad) do tvorby a aktualizace Národní soustavy 
kvalifikací (NSK). Na základě vyjednávání s MŠMT bylo v březnu 2023 připraveno k podpisu 
Memorandum o spolupráci při tvorbě a aktualizaci NSK. Zároveň dne 16. 1. 2023 projednala 
národní tripartita společný materiál zaměstnavatelů s podporou odborů „Koncepce 
partnerského systému řízení dalšího profesního vzdělávání“ a uložila MŠMT jeho rozpracování do 
konkrétních kroků a opatření s termínem předložení do konce června 2023. 

→ V komunikaci s MPSV jsme se snažili změnit nevhodně nastavené podmínky pro čerpání 6,5 mld. 
Kč na vzdělávání zaměstnanců v digitálních dovednostech a nových technologiích z Národního 
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plánu obnovy – zprostředkováním má být pověřen Úřad práce, což považujeme za problematické 
a administrativně komplikované. 

DOPRAVA  

→ Některé alternativní pohony výrazněji zvyšují hmotnost automobilů. MD na základě požadavku 
Svazu a jeho členů navrhlo výjimku pro řidiče těžších dodávek s alternativním pohonem, kteří 
by mohli s řidičským průkazem skupiny B řídit tyto dodávky až do hmotnosti 4,25 t. 

→ Vláda schválila úlevy u pohonných hmot a zároveň podpořila čistou mobilitu. Součástí dnes již 
platné legislativy je i úspěšně prosazený dlouhodobý požadavek SP ČR na nižší zdanění/odvod 
nízko emisního služebního vozu využívaného i pro soukromé účely na polovinu dnešní sazby. 

→ Na základě požadavku Svazu bude Ministerstvo dopravy (MD) usilovat o zjednodušení pravidel 
při zaměstnávání řidičů z třetích zemí. MD bude také podporovat navýšení kvót a rozšíření na 
další země či aplikaci válečného zjednodušeného režimu zaměstnávání řidičů i na jiné státy než 
Ukrajinu. 

→ MD v souladu s požadavky Svazu řeší dlouhodobé financování SFDI. Rozšíří se možnosti 
dluhového financování a zároveň se připravuje dlouhodobý plán výstavby, kterým by se 
financování usměrnilo. 

→ Svaz oponuje návrhy novely vyhlášky o technických podmínkách požární ochrany staveb, které 
výrazně zpřísňují současné předpisy a omezují elektromobilitu. 

→ Evropská komise představila návrh emisní normy Euro 7/VII. Svaz považuje návrh za nelogický, 
ohrožující investice a konkurenceschopnost Evropy, a proto je nutné tyto normy 
neimplementovat a zrušit, případně alespoň zásadně přepracovat. 

POVOLOVACÍ PROCESY  

→ Svaz v rámci novely zákona o ochraně zemědělského půdního fondu dosáhl zjednodušení 
agrovoltaiky i toho, aby při zkoumání možnosti vyjímání ze ZPF bylo přihlíženo také 
k nepřenositelnosti ložisek či horninových prostředí.  

→ Podařilo se prosadit a poslanecká sněmovna schválila pozměňovací návrhy důležité ke zrychlení 
povolování obnovitelných zdrojů, původní návrh MPO byl pouze minimalistický. Díky tomu bude 
povolování obnovitelných zdrojů výrazně jednodušší, což přispěje ke snížení administrativy pro 
domácnosti i firmy, urychlení zavádění OZE i posílení energetické bezpečnosti. 

→ Svaz se stal členem Platformy pro zdravý stavební zákon. V rámci Platformy jsme do novely 
stavebního zákona prosadili řadu změn. Z požadavků Svazu průmyslu prošly zejména zavedení 
povinného koordinovaného závazného stanoviska včetně jednotného environmentálního 
stanoviska (pokud neobsahuje EIA, nebo byla EIA vypracována předem), zařazení staveb 
distribučních soustav na krajský úřad a ORP, výroben plynu jako vyhrazených staveb, 
nepovolování přípojek technické infrastruktury, rozšíření definice technické infrastruktury, 
doplnění staveb do liniového zákona, konec prohlídek podzemních staveb či konec povinnosti 
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dozoru projektanta u sítí technické infrastruktury. Prošly i úpravy liniového zákona, dle kterých 
může stavební úřad vyzvat dotčené orgány k úpravě závazných stanovisek do 15 dní. Zároveň 
u vyhrazených staveb budou odvolacími orgány i nadále MD a MPO jak Svaz požadoval.  

→ Svazu se podařilo zamezit největším problémům u jednotného environmentálního stanoviska 
(EIA povinně až ve stanovisku, návrh na konec fikce souhlasu). 

→ V rámci liniového zákona se Svaz podílel na precizaci paragrafového znění týkajícího se plnění 
lhůt u prioritních dopravních staveb či na tezích novely týkajících se povolování energetické 
infrastruktury, OZE apod. 

VÝZKUM, VÝVOJ, INOVACE  

→ Svaz nominoval své zástupce do Rady pro výzkum, vývoj inovace nebo do výzkumné rady 
Technologické agentury ČR. Svaz prosazoval u premiéra a ministryně pro VaVaI větší zastoupení 
průmyslu v RVVI. 

→ Zástupci Svazu jednali s členy vlády a zástupci Akademie věd ČR a vysokých škol, aby se 
odstraňovaly bariéry ve VaVaI, zvýšila se podpora průmyslového výzkumu a zlepšila se 
spolupráce firem a VO. 

→ Svaz téměř neustále bojuje za navýšení prostředků pro aplikovaný výzkum, vývoj a inovace, a to 
jak na RVVI, u ministerstva financí, v připomínkovém řízení, na jednání tripartity či 
prostřednictvím médií. 

→ Svaz doporučil vládě na jednání tripartity posílit prorůstové položky státního rozpočtu, které 
pomohou zajistit dlouhodobou konkurenceschopnost ČR. Konkrétně by nemělo docházet 
k omezování programů na podporu aplikovaného výzkumu. Výdaje pro rok 2023 ve výši 39,3 mld. 
Kč Svaz považoval za minimalistické. Svaz také usiloval o navyšování prostředků ve 
střednědobém výhledu, aby nebylo ohroženo vyhlašování soutěží v aplikovaném VaV. 

→ Odborná skupina vedená Svazem připravila každoroční vyhodnocení fungování daňových 
odpočtů na VaV a navrhla okruh opatření, která by mohla tento nástroj zatraktivnit. 

→ Svaz prosadil obnovení činnosti PS pod RVVI k odpočtům na VaV, která by měla připravit 
konkrétní kroky. Po úspěšném iniciování schůzky min. Langšádlové a min. Stanjury bude Svaz 
nadále prosazovat a podílet se na zatraktivnění daňových odpočtů na VaV, zlepšení přístupu 
finanční správy a zjednodušení administrativy. 

→ Svaz apeloval na urychlenou přípravu nové legislativy pro VaVaI, což vyústilo v přípravu nového 
zákona o VaVaI a transferu znalostí. Svaz uplatňuje požadavky na umožnění co největší škály 
podpory a spolupráce s VO, snížení administrativních povinností. Také na zapojení firem do 
rozhodování prostřednictvím vzniku reprezentace. 

→ V připomínkách k novele VŠ zákona nebo na kulatém stole MŠMT a min. Langšádlové Svaz 
prosazoval v rámci doktorského studia větší spolupráci VŠ s průmyslem, aby studenti měli 
zkušenosti z praxe. 
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→ Svaz jednal o nové podobě Národních priorit VaV a prosazoval větší zacílení na podporu 
konkurenceschopnosti české ekonomiky a průmyslu. 

→ Svaz představil a diskutoval s ministryní Langšádlovou a členy Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
návrhy na snížení administrativní zátěže v oblasti VaVaI, které vzešly z jeho zadané analýzy. Ta 
nabízí na základě rešerše podmínek českých národních programů a rozhovorů s poskytovateli 
a řešiteli konkrétní náměty v jednotlivých fázích soutěží a řešení projektů. 

→ Svaz se vyjadřoval při přípravě k novým národním programům podpory jako je Doprava 2030 či 
Théta 2. 

→ Svaz prosazoval větší podporu české energetiky a energetického průmyslu ze strany výzkumu, 
jak v koncepčních dokumentech, tak v programech podpory. 

→ Svaz v rámci podpory velkých výzkumných infrastruktur v letech 2023–2026 požadoval, aby byly 
zařazeny i nové VVI zaměřené na průmysl. 

→ Svaz řešil s paní ministryní Langšádlovou návrhy ke zlepšení zaměstnávání výzkumníků z ciziny. 

→ Svaz prosazoval na evropské i národní úrovni takový systém harmonizace hmotného 
patentového práva, aby nepoškodil firmy v ČR. 

INVESTIČNÍ PROSTŘEDÍ A PODPORA INVESTIC  

PODPORA INVESTIC 

→ Prosadili jsme, aby MPO v rámci novely nařízení vlády k pobídkám zpřesnilo okruh podporované 
výroby některých energetických výrobků, podporované budou trakční baterie i elektromotory 
pro elektrická vozidla. Bylo také upuštěno od zákazu výplaty dividend. Vláda také schválila 
Svazem požadovaný návrh, aby vláda neschvalovala všechny investiční pobídky. 

SUROVINY A DALŠÍ VSTUPY, STABILIZACE DODAVATELSKÝCH ŘETĚZCŮ 

→ Podporujeme platformy spolupráce (včetně vzniku „online tržiště”), propojení dodavatelů 
a odběratelů, pomoc státních instituci ČR se zahraničními kontakty v zemích možných 
k alternativním dodávkám vstupů, podporujeme koordinaci v EU. Žádáme o podporu investic 
v oblastech klíčových vstupů průmyslu. 

UDRŽITELNOST A SPOLEČENSKÁ ODPOVĚDNOST PODNIKŮ 
Téma udržitelnosti, směrnice ESG a další připravované evropské regulace včetně nefinančního 
reportingu sledujeme v rámci Expertního týmu pro udržitelnost. Zaměřujeme se na přípravu vodítek 
pro podniky a současně spolu s BusinessEurope upozorňujeme na neudržitelnou regulatorní zátěž 
pro evropské podniky. 

Na evropské a mezinárodní úrovni se Svaz společně s BusinessEurope, IOE a BIAC podílí na přípravě 
či revizi mezinárodních nástrojů CSR (Směrnice pro MNEs OECD, ISO 26000, Business and Human 
rights apod.). 

V rámci BIAC jsme zapojeni do revize Směrnice OECD pro nadnárodní společnosti zahájené v roce 
2022. Daří se hájit princip dobrovolnosti tohoto nástroje. 



 

16 

Na národní úrovni je Svaz zastoupen v Radě vlády pro kvalitu a v Platformě CSR při MPO. 
Spolupracujeme s partnerskou organizací Byznys pro společnost a jsme zastoupeni v porotě TOP CSR 
velká/malá firma. 

ROVNOST PŘÍLEŽITOSTÍ ŽEN A MUŽŮ 

→ Svaz je členem Rady vlády pro rovnost příležitostí žen a mužů, podílí se na přípravě dokumentu 
„Priority a postupy vlády v oblasti rovných příležitostí žen a mužů“, monitoruje a analyzuje 
návrhy EK a mezinárodních organizaci (MOP, OECD, OSN). Je také členem Výboru pro vyrovnané 
zastoupení žen a mužů ve vyšších ekonomických pozicích a politice a nově i v pracovní 
podskupině pro transpozici směrnice o vyrovnaném zastoupení žen a mužů ve správních 
a dozorčích orgánech společností. 
V rámci FR PRES a CZ PRES byl Svaz aktivně zapojen do projednávání směrnice o Transparentnosti 
v odměňování. 

→ Současně má expertní zastoupení v BusinessEurope Evropské síti pro rovnost příležitostí 
a Pracovní skupině BIAC pro rovnost příležitostí a v rámci ILO sleduje proces ratifikace úmluvy 
190 o násilí a obtěžování na pracovišti. 

PROGRAMY EVROPSKÝCH STRUKTURÁLNÍCH FONDŮ  

→ MPO zveřejnilo výzvu Úspory vody v průmyslu z Národního plánu obnovy, kde se Svaz průmyslu 
podílel na nastavení výzvy. Svaz dlouhodobě usiloval, aby byla výzva určená pro všechny velikosti 
podniků, což se nakonec povedlo. Již dříve také zveřejnilo výzvy Fotovoltaické systémy, na které 
se Svaz také podílel a která byla nejúspěšnější výzvou NPO. 

→ Svaz je zastoupen ve všech důležitých Monitorovacích výborech OP (OP TAK, OP JAK, OPŽP, 
OPST, OPD3, OPZ+), Výboru NPO i Platformě pro Modernizační fond. U některých i v Platformě 
pro plánování výzev (OP TAK, OP JAK, OPD3). 

→ Svaz řešil také aktualizaci NPO. Podporujeme investice do energetické infrastruktury 
a bezpečnosti, aplikovaný VaV (TREND a NCK), navýšení alokace programů FVE či 
elektromobilitu pro podniky. Svaz také podporuje využití půjčky z NPO na financování dalších 
aktivit, ať už v energetické či dopravní oblasti. 

→ Svaz pravidelně pro své členy připravuje aktuální přehled nejvýznamnějších programů podpory 
pro podnikatele. 

EXPORT A OBCHODNÍ POLITIKA 

→ Svaz uspořádal za období květen 2022 až březen 2023 celkem 6 podnikatelských misí, kterých 
se zúčastnilo přes 200 zástupců firem a několik dalších významných akcí se zahraničním 
rozměrem, např. Česko-francouzské podnikatelské fórum v rámci MSV 2022, podnikatelské 
fórum při příležitosti 7. zasedání Česko-vietnamské smíšené komise, Česko-japonské 
podnikatelské fórum při příležitosti návštěvy KEIDANREN Japan Business Federation a Česko-
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tuniské podnikatelské fórum při příležitosti návštěvy incomingové delegace organizované 
Connect Tunisia. 

→ Svaz se nadále aktivně zapojoval do procesu novelizace zákona č. 58 „O pojišťování a financování 
vývozu se státní podporou” a pokračoval v dialogu se státní správou, zejména s MPO, MF, EGAP 
a ČEB. Svaz inicioval vznik pracovní skupiny při MPO k novelizaci zákona, která se zabývá 
strategickým směrováním systému státního exportního pojišťování a financování vývozu. 

→ V důsledku událostí na Ukrajině ve snaze pomoci exportérům i na základě našeho tlaku vznikl 
program EGAP Plus, který umožňuje poskytování záruk za úvěry klientů komerčních bank 
a současně rozšiřuje portfolio produktů ČEB a EGAP o podporu exportně orientovaných podniků. 

→ Svaz dlouhodobě lobuje za posílení diplomaticko-ekonomické institucionální sítě na podporu 
exportérů. Posilování institucionální podpory exportérů je jedna z našich klíčových priorit. Ve 
sledovaném období se nám podařilo pomáhat prosadit rozšíření sítě kanceláří CzechTrade o dvě 
nové kanceláře v Austinu, Texas, USA a Tbilisi, Gruzie. Podařilo se prosadit také rozšíření 
kanceláře v Londýně o jednoho pracovníka. 

→ Svaz podporuje dohody o volném obchodu mezi EU a třetími zeměmi a aktivně vystupuje na 
jejich podporu. I díky našemu úsilí jsou dohody o volném obchodu mezi EU a Chile, mezi EU 
a Mercosurem, EU a Mexikem a EU a Novým Zélandem finalizovány nebo již v procesu ratifikace. 

→ Svaz se formou odborných vstupů do pozic BusinessEurope a MPO podílel na sestavování českých 
obchodních pozic v otázce ruských sankčních balíčků, a ve vztahu EU vůči Číně a USA 
a v otázkách reformy WTO. 

UKRAJINA 

→ Loňský rok se celý nesl ve znamení podpory Ukrajiny v obranné válce proti ruské agresi. Svaz 
nadále pomáhá zprostředkovat konkrétní dodávky pomoci na Ukrajinu ve spolupráci se svým 
ukrajinským protějškem ULIE (Ukrainian League of Industrialists and Entrepreneurs). 

→ Díky českému předsednictví a aktivní pomoci české vlády, firem a občanů směrem k ukrajinskému 
lidu má hlas východního křídla EU v čele s Polskem a Českou republikou a dalšími zeměmi v unii 
větší sílu a lepší vyjednávací pozici. Toho jako Svaz průmyslu chceme v této souvislosti dále využít, 
především co se týká pokračování dodávek humanitární a rozvojové pomoci a návazné 
participaci na poválečné rekonstrukci Ukrajiny. V této otázce také úzce spolupracujeme 
s BusinessEurope. 

→ Svaz podporuje české firmy, které mají zájem zapojit se do rekonstrukce Ukrajiny a vyjednává 
s vládou nejen institucionální podporu (ZÚ Kyjev, CzechTrade Kyjev, atd.), ale zejména finanční 
podporu (finanční záruky EGAP Plus, pojištění vývozu a investic a programy ekonomické 
diplomacie). Svaz požaduje, aby peníze z vládního asistenčního balíčku Ukrajině v hodnotě 500 
mil. ročně byly vynaloženy na projekty s přesahem do rekonstrukce Ukrajiny. 

→ Svaz se zúčastňuje jednání Pracovní skupiny český průmysl a Ukrajina při MPO, která řeší 
dopady války na energetiku, dodávky suroviny, lidské zdroje a export.  
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→ Svaz je také členem Národní koordinační PS k obnově Ukrajiny při MZV. Cílem této PS je 
koordinace všech stran, propojení nabídky a poptávky, zapojení českých firem a hledání cest 
pomoci a zajištění financování. 

PROSAZOVÁNÍ ZÁJMŮ V EU 

BUSINESSEUROPE 

→ Evropský byznys se nachází ve velmi složité krizové situaci, nadále čelí stále narůstajícím 
regulacím a v ohrožení je jeho konkurenceschopnost. V rámci BusinessEurope (BE) proto 
připravujeme akční plán/kampaň na podporu omezení regulatorní zátěže a posílení 
konkurenceschopnosti. Jedině silný hlas na evropské úrovni má šanci formování situace 
podnikatelského prostředí v EU pozitivně ovlivnit, zabránit dotačním závodům a tříštění vnitřního 
trhu. 

→ Nadále zastáváme klíčové funkce ve vedení BE, včetně pozic viceprezidenta BE, členky výkonného 
předsednictva a výkonného výboru BE, předsedkyně výboru pro vnitřní trh a dalších postů. Jsme 
také členy všech klíčových orgánů a výborů BE a zhruba 40 pracovních skupin BE, kde 
prosazujeme zájmy Svazu do připravovaných pozic a stanovisek, což koordinujeme s firmami 
prostřednictvím našich expertních týmů a pracovních skupin. 

→ Prohlubování spolupráce v rámci názorových neformálních koalic s dalšími evropskými svazy 
(například v oblasti digitální ekonomiky, vnitřního trhu, sociálních věcí či energetiky aj.) se 
ukazuje jako velmi prospěšné a zvětšuje páku, se kterou lobbujeme za zájmy členů. Společné 
pozice a priority se do značné míry daří prosazovat do dokumentů BE i do společných prohlášení 
spřátelených svazů. Například se zeměmi střední a východní Evropy jsme společně vypracovali 
výzvu k nezbytným evropským opatřením v energetice. Z další spolupráce s evropskými 
podnikatelskými svazy lze zmínit trilaterální koalici se svazy z Německa (BDI) a Polska 
(Lewiatan), se kterými dlouhodobě koordinujeme lobbing a spolupráci. 

→ Skrze BusinessEurope jsme opakovaně apelovali na vrcholné představitele EU v mnoha oblastech 
zájmu českých firem a evropského podnikatelského prostředí. Můžeme jmenovat např. boj za 
cílenou podporu podniků zasažených krizí z důvodu ruské agrese, iniciativu týkající se nastolení 
ambiciózní obchodní politiky EU, apel na zachování zdravého a konkurenceschopného 
podnikatelského prostředí v Evropě snahou o zrušení nebo alespoň odsunutí legislativ jako AI 
Act, IED, CS3D a dalších, podpoře jednotného trhu bez další fragmentace, apelu na vyhnutí se 
dotačních závodů napříč členskými státy a dalšími iniciativami, které pomohou evropskému 
a českému byznysu dostat se „back on track“. Zdá se, že Komise částečně vyslyšela například 
apel byznysu na podporu konkurenceschopnosti, když přislíbila tzv. competitiveness check. 
Vítáme nový Průmyslový plán Zelené dohody představený Evropskou komisí, ale upozorňujeme 
na přetrvávající problémy a nové normy, které mohou poškodit páteřní odvětví tuzemského 
průmyslu. 

→ Výbor SAC (Zaměstnanost a sociální záležitosti). Za FR PRES se potýkal se třemi pro 
zaměstnavatele nepříznivými návrhy – Přiměřenými minimálními mzdami v EU, Kvótami pro 
zastoupení žen v dozorčích a správních radách podniků a Transparentností v podnikání žen 
a mužů. V průběhu CZ PRES a SE PRES se usiluje o ovlivnění vývoje u návrhu o pracovních 
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podmínkách v platformách a zamezení revize směrnice o Evropských podnikových radách. 
Naopak podpořil řadu návrhu a iniciativ v oblasti vzdělávání a pracovní migrace. 

EHSV 

→ Svaz má dva stálé zástupce v Evropském hospodářském a sociálním výboru (EHSV), poradní 
instituci EU, která sdružuje zástupce zaměstnavatelů, zaměstnanců a zájmových skupin a snaží se 
ovlivňovat předpisy a procesy v EU. SP ČR tak aktivně hájí zájmy a postoje byznysu také v rámci 
EHSV a podílí se na přípravě stanovisek na žádost evropských institucí a předsednictví v Radě. 
Členové nominovaní Svazem do zaměstnavatelské skupiny jsou intenzivně zapojeni do 
prosazování priorit členů Svazu i vůči vysokým představitelům evropských institucí, se kterými 
prostřednictvím EHSV pravidelně jednají. 

NÁRODNÍ ÚROVEŇ 

→ Svaz je zapojen do procesu přípravy mandátů jednání Evropské rady a informován o procesech 
spojených s cyklem Evropského semestru a přípravy a vyhodnocování Národního programu 
reforem (NPR) a Národního plánu obnovy (NPO) prostřednictvím Pracovního týmu RHSD ČR pro 
EU. Má zastoupení v EU Rezortních koordinačních skupinách (RKS) při jednotlivých ministerstvech 
a připomínkuje mandáty a instrukce pro jednání pracovních orgánů EK. 

PŘEDSEDNICTVÍ ČR V RADĚ EU 

→ U příležitosti českého předsednictví v Radě Evropské unie uspořádal Svaz pro své členy řadu 
předsednických akcí zaměřených na výzvy, kterým české i evropské firmy v současné době čelí. 
Pro přípravu na CZ PRES si Svaz v rámci svého výkonného aparátu ustavil koordinační tým, 
sestávající ze dvou pracovních skupin. Systematičnost a intenzita příprav zajistily jeho dobrou 
připravenost, provázanost jeho předsednických plánů s akcemi Úřadu vlády ČR a vládních resortů 
a intenzivní koordinaci s BusinessEurope. Svaz pro CZ PRES připravil také vlastní priority, 
rozdělené do tří hlavních oblastí: Odolná a otevřená Evropa, Konkurenceschopná a udržitelná 
Evropa a Evropa s dynamickým trhem práce, které se staly osnovou předsednických jednání 
s vysoce postavenými domácími i zahraničními partnery Svazu. 

→ Zasedání Rady prezidentů Konfederace evropského podnikání BusinessEurope (COPRES BE) se 
konalo v Praze od 2. do 3. června za účasti více než 100 prezidentů, generálních ředitelů a stálých 
delegátů 40 evropských průmyslových svazů z 35 zemí Evropy. Během dvoudenního programu 
zprostředkoval Svaz pro zástupce evropských průmyslových svazů rovněž setkání s předsedou 
české vlády, ministrem průmyslu a obchodu, předsedkyní Poslanecké sněmovny a návštěvu ve 
výrobě ŠKODA AUTO v Mladé Boleslavi. Účastníci COPRES BE projednali aktuální témata a priority 
byznysu pro české předsednictví, které ve formě společně přijaté Pražské deklarace následně 
komunikovali se zástupci české vlády a evropských institucí. 

→ Ve spolupráci s Moravskoslezským krajem přivítal Svaz právě v tomto regionu představitele 
Výboru stálých zástupců členských států v Radě EU (tzv. COREPER I). Během třídenní cesty jim 
Svaz průmyslu představil historii, současnost i budoucnost průmyslu v Moravskoslezském kraji, 
jednoho z nejprůmyslovějších regionů střední a východní Evropy. Stálí zástupci členských států 
EU měli možnost seznámit se s příběhy několika členských firem Svazu z regionu a zároveň vidět, 
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jakou transformací kraj prošel a stále prochází od éry těžkého průmyslu směrem k moderní 
výrobě a udržitelnosti. EHSV také zorganizovali jednání celé zaměstnavatelské skupiny v tomto 
kraji, včetně konference „Beyond coal: from black to green economy“. 

→ Nově zvolený prezident BusinessEurope Fredrik Persson se v polovině září 2022 spolu s GŘ BE 
zúčastnili zasedání Expertního týmu SP ČR pro EU. Hlavním bodem jednání bylo řešení 
energetické krize v Evropě, přínosy spolupráce Svazu s BusinessEurope, mezinárodní vztahy EU 
s třetími zeměmi, překážky na vnitřním trhu, Green Deal, digitální ekonomika, flexibilita trhu 
práce a další aktuální témata. Prezident Persson měl možnost projednat priority evropského 
byznysu rovněž na jednáních s předsedou vlády ČR, ministrem průmyslu a obchodu a náměstkem 
ministra pro evropské záležitosti. 

→ Na počátku listopadu 2022 uspořádal Svaz pravidelnou debatu zakladatelů CEBRE – České 
podnikatelské reprezentace při EU s poslanci Evropského parlamentu za ČR. Hlavními tématy 
diskuze byla aktuální ekonomická situace v Evropě a další směřování společné obchodní politiky 
EU včetně jejích výhod pro české firmy zasažené energetickou a ekonomickou krizí. Diskutovalo 
se také o problémech při uzavírání obchodních smluv EU se třetími zeměmi či momentálním 
stavu iniciativy Global Gateway Evropské komise. 

→ Ve spolupráci se SZ ČR Brusel jsme v polovině listopadu 2022 zorganizovali předsednické setkání 
vedoucích představitelů a členských firem SP ČR s českými zástupci v evropských institucích za 
účasti úředníků z Evropské komise, Rady EU, Evropského parlamentu i některých europoslanců. 
Diskuze se týkala především pokroku dosaženého za poslední půlrok v prioritních oblastech SP 
ČR: zástupci členských firem poukazovali na důležitost adekvátních řešení v oblasti energetiky 
a zajištění bezpečných dodávek surovin, udržitelnosti a Green Dealu, budoucnosti jednotného 
trhu EU, dekarbonizace, digitalizace, řešení následků války na Ukrajině, přiměřenosti regulace 
a stále doznívající následky pandemie. 

→ Na mezinárodním workshopu SP ČR „Turbulentní rok pro byznys: rostoucí ceny energie, válka 
na Ukrajině a bezpečnost energetických dodávek“, kterým se celá série předsednických akcí 
Svazu v listopadu 2022 úspěšně uzavřela, vystoupila řada vysoce postavených zástupců státní 
správy, soukromých firem, zástupce generálního ředitele BusinessEurope a mnozí další. Vládní 
představitelé představili národní plány na podporu firem v krizi a opatření pro zabezpečení 
energetických dodávek, zástupci byznysu mluvili o svých reálných zkušenostech se zvládáním 
energetické krize a o podmínkách ze strany vlády a evropských institucí, které jsou z jejich 
perspektivy pro úspěšné překlenutí krize klíčové. Reprezentantka Asociace švédského 
strojírenského průmyslu v této souvislosti představila vize a plány nastupujícího švédského 
předsednictví v Radě EU. 

→ Jako jeden ze zakladatelů CEBRE (České podnikatelské reprezentace při EU) se poté Svaz zapojil 
také do organizace oslav její dvacetileté existence, která se konala 5. 12. 2022 v Bruselu, společně 
s ostatními zakladateli – Ministerstvem průmyslu a obchodu, CzechTrade, Hospodářskou 
komorou a KZPS ČR. 

→ Celkově lze předsednické aktivity Svazu hodnotit jako úspěšné. Všechny akce probíhaly v úzké 
spolupráci se stálou delegátkou Svazu. Na jejich finančním zajištění se významně podíleli sponzoři 
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z řad členských firem, kteří Svazu průmyslu na předsednické akce přispěli celkovou částkou téměř 
1,5 milionu Kč. 

BUSINESS PŘI OECD (BIAC) 

→ Svaz má své zastoupení v Business at OECD (BIAC) – Poradním výboru pro obchod a průmysl při 
OECD. Díky našemu členství máme možnost zapojovat se do vytváření politik OECD také pro firmy 
s celosvětovou působností a spolupodílet se tak na podmínkách k růstu a prosperitě. Zároveň 
jsme díky našemu členství v kontaktu s více než 55 národními zaměstnavatelskými organizacemi 
po celém světě, které zastupují více než 8 milionů podniků. V současné době, kdy se mění 
geopolitické a obchodní uspořádání, tak máme možnost participovat na směrování politik pro 
nadnárodní korporace i pro malé a střední podniky. 

→ Svaz je zapojen do činnosti Výborů pro vzdělávání (EDUC), Výboru pro zahraniční investice 
a společenskou odpovědnost podniků (RBC) a Výboru pro obchod. Mezi aktuální řešená témata 
patří např. revize Směrnice OECD pro nadnárodní společnosti, prodloužení WTO Moratoria cla 
v oblasti elektronického obchodu, politika pro posílení globálních dodavatelských řetězců 
a mnoho dalších témat.  

→ Svaz je zastoupen ve Výboru pro sociální záležitosti (ELSA). BIAC se v úzké spolupráci s OECD 
Výborem ELSA za sledované období věnoval tématům: práce na dálku, existenční minimum, AI 
a dopadům na pracoviště, rozvoj dovedností, aktivním politikám zaměstnanosti, integraci 
uprchlíků z Ukrajiny a intenzivně nedostatkům na trhu práce. Aktuálně se podílí na vytvoření 
nového výhledu OECD pro zaměstnanost 2023. 

→ Výbor BIAC pro vzdělávání EDUC se ve spolupráci s Výborem OECD pro vzdělávání věnoval 
reformám vzdělávacích systémů, rozvoji dovedností a jejich sladění s trhem práce, vzdělávání 
dospělých, digitálnímu vzdělávání a podpoře učitelů, odbornému a učňovskému školství. 

→ Svaz je také zastoupen ve Výboru OECD pro zahraniční investice a RBC (Responsible business 
conduct). Od roku 2022 se věnuje intenzivně revizi Směrnice OECD pro nadnárodní společnosti 
a procesu zefektivnění činnosti Národních kontaktních míst (NKM) pro implementaci směrnice. 
BIAC adresoval GT OECD kritický dopis a definoval klíčové obavy byznysu zejména v oblasti 
dodavatelských řetězců. 

→ Svaz je v BIAC dále zastoupen na pozici místopředsedy daňové komise a místopředsedy pracovní 
skupiny pro Čínu. V loňském roce Svaz získal také pozici jednoho z místopředsedů Výboru pro 
digitální ekonomiku. 
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SOCIÁLNÍ DIALOG 

RADA HOSPODÁŘSKÉ A SOCIÁLNÍ DOHODY ČR (TRIPARTITA) 

→ Jednání národní tripartity jsou od r. 2022 svolávána ve dvouměsíčních intervalech. Na Plenární 
schůzi začátkem roku 2022 doznívala ještě témata spojená s aktuální epidemiologickou situací 
způsobenou šířením onemocnění Covid-19. Od dubna r. 2022 se všechna jednání věnovala 
ekonomickým dopadům války na Ukrajině na Českou republiku a vládním opatřením v reakci na 
zvyšující se ceny energií a tepla. V první polovině roku 2022 se tripartita věnovala také přípravě 
ČR na předsednictví v Radě EU. V druhé polovině roku pak rezonovala témata jako zákoník práce 
a kurzarbeit. Dalšími tématy, na která se tripartita v uplynulém období zaměřila, byly Národní 
plán obnovy, Modernizační fond a další operační programy, stavební legislativa, dopady 
ekologické legislativy na EU, návrh státního rozpočtu na rok 2023. Svaz průmyslu a dopravy 
požádal na tripartitě také o zpracování Exportní strategie ČR a materiálu, který by se věnoval 
demografickému vývoji jako výzvě pro ekonomiku a trh práce v následujících letech. Oba 
posledně zmíněné materiály byly na jednání tripartity předloženy v rozpracované verzi. Požádali 
jsme o jejich dopracování a předložení na další jednání Pléna RHSD ČR. 

REGIONÁLNÍ TRIPARTITY 

→ Svaz prosazuje zájmy svých členů v rámci sociálního dialogu také na regionální úrovni. Má své 
zástupce ve všech krajských tripartitách, na kterých se řešila témata týkající se dopadu války na 
Ukrajině, zdravotnictví, školství, zaměstnanosti a infrastruktury. 

PROJEKTY NA PODPORU SOCIÁLNÍHO DIALOGU 

→ Svaz je dlouhodobě zapojen do projektů a veřejných zakázek financovaných z ESF z OP 
Zaměstnanost a OP Zaměstnanost plus. Z těchto dotací se pokrývají výraznou měrou přímé 
a částečně nepřímé náklady sekretariátu, včetně regionálních zastoupení. Od roku 2015 využívá 
Svaz možnosti čerpat národní finanční prostředky na aktivity, které podporují rozvoj sociálního 
dialogu a zároveň umožňují posílit odborné kapacity Svazu (dle § 320a písm. a) zákoníku práce) 
a nově i na rozvoj prevence v oblasti BOZP (dle § 320a písm. b)). 

EVROPSKÝ SOCIÁLNÍ DIALOG 

→ Svaz je součástí Evropského sociálního dialogu, který je důležitým nástrojem pro prosazování 
zájmů členů Svazu v institucích EU. 

→ Činnost v tomto výboru za uplynulé období znamenala pravidelná slyšení s EK, realizaci 
dlouhodobého společného pracovního programu Evropských sociálních programů, implementaci 
Autonomní dohody o digitalizaci a probíhající jednání o rámcové dohodě o teleworku, přípravu 
jarního a podzimního Tripartitního sociálního summitu. 

→ Tripartitní agentury EK: SP ČR má zastoupení v agentuře EUROFOUND (Pracovní a životní 
podmínky), CEDEFOP (Středisko pro odborné vzdělávání a přípravu). OSHA (BOZP). Ve 
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sledovaném období projevily agentury značnou míru flexibility ve svých programech v reakci na 
pandemii Covid i válku na Ukrajině. 

SVAZ V REGIONECH 

→ Díky šesti regionálním zastoupením v Ostravě, Brně, Olomouci, Plzni, Liberci a Praze prosazuje 
Svaz zájmy svých členů přímo v krajích.  

→ Nejvýznamnější akcí, která se ve sledovaném období v regionech realizovala, byla na začátku 
českého předsednictví třídenní návštěva Výboru stálých zástupců členských států v Radě EU 
(Coreper I) v Moravskoslezském kraji. 

→ Významnou akcí byl také kulatý stůl Bezpečnost podnikání – Staré a nové hrozby, kterého se 
zúčastnili čeští bezpečnostní, IT, obchodní a strategičtí ředitelé a manažeři. Hlavním speakerem 
byl ředitel Bezpečnostní informační služby Michal Koudelka, který prezentoval účastníkům 
informace o tom, proč, kdy a jak se o ně mohou zajímat tajné služby cizích států.  

→ Na kulatém stole o Hybridních hrozbách vystoupili zástupci Ministerstva vnitra, MPO 
s prezentací o nelegitimních vlivech, screeningu zahraničních investicí a dále o kyberbezpečnosti 
a dezinformacích. 

→ Seminář k nefinančnímu reportingu (ESG a CSRD) a auditu uhlíkové stopy s firmami Envitrail, 
Grant Thornton a VÚTS a za účasti VP R. Špicara by velmi úspěšný, v hybridní podobě bylo 
přítomno téměř 100 účastníků. Seminář měl ještě opakování během MSV 2022 a v prosinci 
v online podobě pro dalších více než 40 účastníků.  

→ Dne 14. 11. 2022 proběhlo setkání členů z Moravskoslezského kraje s ministrem financí Zbyňkem 
Stanjurou. Regionální zastoupení zajistilo debatu k cenám energií a zprostředkování konkrétních 
dopadů na firmy a jejich činnost panu ministrovi v době vrcholících jednání o opatření na pomoc 
firmám.  

→ Nadále byly realizovány akce s označením Živá knihovna povolání, které mají za cíl představit 
žákům osmých a devátých ročníků základních škol konkrétní povolání. Tyto akce probíhají napříč 
celou republikou, jsou hrazeny z projektu NORD a ve sledovaném období jich bylo ze zmíněného 
projektu realizováno 47.  

→ Svaz podpořil již tradiční soutěž České ručičky – největší přehlídku řemesel a řemeslných oborů 
v České republice. Svaz průmyslu ČR je prostřednictvím RZ již několik let partnerem této 
přehlídky. 
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MEDIALIZACE A KOMUNIKACE 

KLÍČOVÉ MEDIÁLNÍ AKTIVITY 

→ V období od května 2022 do konce března 2023 bylo vydáno celkem 58 tiskových zpráv. Řada 
z nich vycházela z vlastních průzkumů a šetření, například k ekonomické kondici firem nebo 
situaci na trhu práce. Velký zásah v médiích měla tradičně tripartitní témata, největší ohlas 
zaznamenala témata týkající se opatření souvisejících s vysokými cenami energie, surovin 
a vstupů. Média také publikovala stanoviska Svazu týkající se českého předsednictví v Radě EU, 
exportu a podnikatelských misí a administrativní zátěže. Celkem média citovala Svaz a členy jeho 
představenstva cca 6 734krát. 

→ V období od května 2022 do konce března 2023 Svaz uspořádal také 2 prezenční tiskové 
konference zaměřené na priority byznysu pro vládu na Mezinárodním strojírenském veletrhu 
a zhodnocení situace po rok trvající válce na Ukrajině. Sekce komunikace uspořádala také 
2 snídaně s novináři na odborná témata – předsednictví v Radě EU a trh práce. 

→ Svaz průmyslu zajistil streaming Sněmu SP ČR, který živě přenášela na svém webu ČTK. Hlavní 
projevy prezidenta J. Hanáka a premiéra P. Fialy přenášela ČT24. 

EXKLUZIVNÍ MEDIÁLNÍ SPOLUPRÁCE 

→ Sekce komunikace pokračovala ve spolupráci s Českou televizí, zejména zpravodajským kanálem 
ČT24. Představitelé Svazu vystoupili v řadě pořadů - např. Události, Interview, 90' ČT 24, Otázky 
Václava Moravce či v ekonomickém pořadu Byznys ČT 24.  

→ SP ČR pokračuje ve spolupráci se zpravodajským kanálem CNN Prima News, v jehož pořadech 
zástupci Svazu komentovali nejrůznější témata z oblasti průmyslu a ekonomiky. 

→ Svaz pokračoval také ve spolupráci s Českým rozhlasem. V jeho zpravodajských i publicistických 
pořadech pravidelně vystupovali čelní představitelé Svazu. 

→ V rámci exkluzivní mediální spolupráce s tištěnými a online médii proběhly rozhovory 
s prezidentem a viceprezidenty Svazu například v Hospodářských novinách, MF Dnes, Lidových 
novinách, Ekonomu, Právu, Deníku, Dopravních novinách, MM Průmyslovém spektru nebo na 
Seznamu. 

ANKETY A PRŮZKUMY 

→ Svaz pravidelně zjišťoval mezi členy názory na různé aspekty nebo změny podnikatelského 
prostředí. V daném období proběhlo celkem 7 anket a průzkumů (průzkumy na téma dopadů 
cen energií, ekonomické situace firem a dopadů krize na trhu práce, diverzita a inkluze ve firmách, 
udržitelnost, zavádění Průmyslu 4.0). 
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EKONOMICKÉ KOMENTÁŘE A ŠETŘENÍ 

→ Svaz pravidelně komentoval výsledky průmyslu, HDP a další klíčové indikátory s vazbou na vývoj 
průmyslu. 

→ Svaz spolupracoval s ČNB při tvorbě pravidelných kvartálních průzkumů podnikatelského 
prostředí. Jedná se o unikátní šetření mezi nefinančními podniky, které obsahuje například 
informace týkající se očekávání vývoje cen, zakázek, mezd, zaměstnanosti, investic, ale 
i hodnocení podnikatelského prostředí, dostupnosti úvěrů či platební morálky. Společná šetření 
s ČNB. 

→ Každoročně je Svaz zapojen do přípravy pravidelného Barometru reforem BusinessEurope, 
který sleduje mj. globální konkurenceschopnost Evropy a implementaci strukturálních reforem 
v členských státech. SP ČR se podílí také na pravidelném ekonomickém výhledu BusinessEurope, 
do kterého pro českou ekonomiku připravuje predikci vývoje na další dva roky. 

SNĚM A VALNÁ HROMADA 

→ V roce 2022 svolalo představenstvo Svazu dvě valné hromady. Valná hromada 14. 6. 2022 
proběhla distančně. 8. 11. 2022 se delegáti sešli v Multifunkční aule Gong v Ostravě – Dolních 
Vítkovicích. Sněm Svazu průmyslu a dopravy proběhl dne 4. 10. 2022 tradičně v Rotundě pavilonu 
A brněnského výstaviště za účasti předsedy vlády Petra Fialy. Svaz zde ocenil za přínos pro rozvoj 
průmyslu a regionů Brose CZ, spol. s r.o., úspěšnou malou a střední firmou vyhlásil ZEBR s.r.o. 
a do Galerie osobností průmyslu uvedl Ing. Jiřího Žáka z FARMAK a.s. Cenu za Průmysl 4.0 
obdržela ELKO EP s.r.o. 

KOMUNIKACE SE ČLENSKOU ZÁKLADNOU 

→ Členové Svazu dostali v roce 2022 třikrát tištěný časopis Spektrum. 

→ V týdenních intervalech je členům zasílán elektronický newsletter SP Info s aktuálním děním ve 
Svazu i členských firmách. 

→ Aktuální informace Svazu jsme pravidelně zasílali členům také pomocí e-mailů generální 
ředitelky a prezidenta Svazu.  

→ Pokračovali jsme v pravidelných krizových callech pro zájemce z členské základny. Covidové téma 
vystřídaly dopady války na Ukrajině, extrémní ceny energií a zajištění dodávek plynu. 

ONLINE KOMUNIKACE – SOCIÁLNÍ SÍTĚ A WEB 

→ Svaz aktivněji využíval všechny své sociální sítě. Spravoval profily na 4 sociálních sítích: Twitter, 
LinkedIn, Youtube a Instagram. Počet sledujících vzrostl za reportované období na všech 
sociálních sítích, na Twitteru o 10 %, na LinkedIn o 20 % a na Instagramu o 4 %. 

→ Průměrný měsíční dosah na sociálních sítích:  



 

26 

§ Twitter – 90 000 zobrazení 
§ LinkedIn – 26 000 zobrazení 
§ Instagram – 250 zobrazení 

→ Webové stránky SP ČR www.spcr.cz měsíčně zaznamenaly v průměru přes 9 000 návštěv. 

→ Do komunikačního mixu byl přidán podcast Signály průmyslu. 

VÝVOJ ČLENSKÉ ZÁKLADNY 

→ Ve sledovaném období do Svazu vstoupilo 28 nových individuálních členů a 3 kolektivní členové. 
Vystoupilo 10 individuálních členů a byly vyloučeni 3 individuální členové. 

→ Koncem března 2023 tak členskou základnu tvořilo 34 kolektivních členů a 164 individuálních 
členů. 

→ Status pozorovatele představenstvo udělilo Asociaci lesnických a dřevozpracujících podniků (do 
konce dubna 2023) a Asociaci pro aplikovaný výzkum v IT, z. s. (do února 2024).  

→ Partnerem Svazu je ČEZ, a. s.  

PROJEKTY A VEŘEJNÉ ZAKÁZKY 
Zapojení do projektů pomáhá Svazu významnou měrou řešit nejen financování činností, které Svaz 
vykonává pro naplňování svého poslání a které nejsou pokryty členskými příspěvky, ale také získávat 
zpětnou vazbu od svazů a firem z regionů pro formulování stanovisek k aktuálním tématům. 
Důležitými výstupy projektů pro posílení odborné úrovně sekretariátu jsou i analýzy realizované 
v rámci projektů.  

ROZVOJ NÁRODNÍHO, ODVĚTVOVÉHO A REGIONÁLNÍHO SOCIÁLNÍHO DIALOGU V ČR („NORD II“)  

→ Projekt byl zahájen v červenci 2019 a probíhal až do konce roku 2022. Díky projektu se Svaz mohl 
dlouhodobě a v dostatečné hloubce věnovat 11 tématům (viz níže), připomínkovat legislativní 
návrhy a vytvářet vlastní návrhy legislativních i nelegislativních řešení problémů. Stanoviska byla 
i díky projektovým aktivitám postavena na reálné a dostatečné zpětné vazbě od členské základny. 
Problémy projednával Svaz na úrovni odvětví (bipartitní jednání na úrovni odvětví), na úrovni 
podniků (dotazníková, telefonická šetření, diskusní fóra, stanoviska firem z regionu), v expertních 
týmech a pracovních skupinách. Dle potřeby nechal zpracovat odborné posudky a tematické 
analýzy/studie. Svaz realizoval i další aktivity pro členskou základnu (kulaté stoly, 
networkingové akce, živé knihovny povolání, akce pro nové členy, vydával elektronický 
zpravodaj, provozoval online poradnu v pracovněprávních záležitostech a přinášel denní 
zpravodajství na webu www.socialnidialog.cz). Díky financování aktivit prostřednictvím projektu 
mohl Svaz naplňovat své poslání ve vyšší kvalitě i větším rozsahu. 

→ Témata, jimiž se v projektu SP ČR zabýval 

– Pracovněprávní legislativa 
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– Pracovnělékařské služby 

– Exekuce, srážky ze mzdy 

– Bezpečnost a ochrana zdraví při práci 

– Slaďování pracovního a rodinného života 

– Zaměstnanost  

– Ochrana oznamovatelů 

– Digitální ekonomika 

– Oběhové hospodářství  

– Prvky duálního vzdělávání v praxi  

– Kolektivní vyjednávání a role odborů v organizaci 

→ Realizované aktivity 05/2022 – 12/2022 

– 4 bipartitní jednání na úrovni odvětví 

– 7 jednání expertních týmů a pracovních skupin 

– 1 jednání celostátní platformy střešních zástupců zaměstnanců a zaměstnavatelů pro 
koordinaci praktického vzdělávání u zaměstnavatelů  

– 4 diskusní fóra 

– 25 kulatých stolů v regionech 

– 3 kulaté stoly k duálnímu vzdělávání 

– 3 networkingové akce 

– 5 živých knihoven povolání 

– 1 závěrečná konference projektu NORD II 

– 2 vydání Zpravodaje Sociálního dialogu 

→ Vydané analýzy a publikace 

– Analýza vnímání SP ČR a ČMKOS jako hlavních střešních organizací a nositelů sociálního 
dialogu v ČR  

– Analýza nové právní úpravy občanského soudního řízení a exekucí z pohledu 
zaměstnavatele 

– Spolupráce podnikatelů a samosprávy v Pardubickém kraji – mikroregion Lanškrounska 

– Sladění potřeb trhu práce se vzděláváním na úrovni základních škol ve Středočeském kraji 

– Závěrečná zpráva k tématům projektu NORD II 

SOCIÁLNÍ DIALOG A SPOLEČNOST 4.0 

→ V lednu 2019 byl zahájen ve spolupráci s ČMKOS projekt zaměřený na dopady nových technologií 
a digitalizace na trh práce. Realizace projektu byla ukončena 30. 6. 2022. 
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PODPORA NÁRODNÍHO, ODVĚTVOVÉHO A REGIONÁLNÍHO SOCIÁLNÍHO DIALOGU V ČR („NORD III“) 

→ Projekt byl zahájen v lednu 2023 a bude probíhat do 30. 6. 2026.  

→ Jeho cílem je zlepšit informovanost ve vybraných tématech a zvýšit možnost zapojit se do 
sociálního dialogu. Nově se zaměřujeme na Green Deal – viz webové stránky 
www.zelenatransformace.cz. Dále na adaptaci zaměstnavatelů a pracovní síly na přeměny trhu 
práce.  

→ Témata, jimiž se v projektu Svaz zabývá: 

§ Dopady realizace iniciativy Green Deal 

─ energetika 

─ environmentální politika 

─ úspory energie 

─ obnovitelné zdroje energie 

§ Adaptace zaměstnavatelů a pracovní síly na přeměny trhu práce 

─ Pracovněprávní a mzdové podmínky 

─ Zaměstnanost 

─ Odborné vzdělávání 

─ Snižování administrativní zátěže v oblastech: 

▪ Pracovně-lékařské služby 

▪ Exekuce, srážky ze mzdy 

▪ Věda, výzkum a inovace 

§ Regionální sociální dialog 

§ Kolektivní vyjednávání a role odborů v organizaci 

SOCIÁLNÍ DIALOG PRO SOCIÁLNÍ SMÍR A HOSPODÁŘSKÝ RŮST 

→ Od 1. 7. 2022 byl zahájen ve spolupráci s ČMKOS projekt zaměřený na vytvoření nové podpůrné 
služby pro cílovou skupinu (nižší složky sociálního dialogu) – celoživotní poradenství, zvýšení 
podpory adaptace zaměstnavatelů a zástupců zaměstnanců na transformační trendy 
(technologické změny, dekarbonizace) skrze strategie up-skillingu a re-skillingu (vedení 
bipartitního a tripartitního dialogu o podobě a podpoře dalšího profesního vzdělávání) a podpory 
povědomí o sociálním dialogu jako celku. Realizace projektu trvá až do 30. 6. 2025. 

MAPOVÁNÍ BUDOUCÍCH KOMPETENCÍ JAKO SOUČÁST SYSTÉMOVÝCH OPATŘENÍ PRO VYMEZENÍ 
POŽADAVKŮ TRHU PRÁCE (KOMPETENCE 4.0) 

→ Veřejná zakázka byla realizována v období duben 2020 až prosinec 2022 ve spolupráci konsorcia 
Svazu průmyslu a dopravy ČR, Hospodářské komory ČR a společnosti TREXIMA, spol. s r. o.  
v rámci projektu Ministerstva práce a sociálních věcí ČR. 
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→ Cíle: 

§ podpořit adaptaci institucí trhu práce na změny vyplývající z Průmyslu 4.0 

§ vytvořit a v praxi otestovat nástroj pro včasnou identifikaci v budoucnu vyžadovaných 
kompetencí v 10 klíčových sektorech (moderní průmyslová strojírenská výroba, 
elektromobilita, energetika, chemie, logistika, kreativní průmysl – herní průmysl, 
stavebnictví, e-commerce a internetový marketing, ICT – kybernetická bezpečnost, 
potravinářství) prostřednictvím tzv. kompetenčních pyramid 

§ rozšířit spolupráci firem a škol v zapojených regionech (Středočeský, Ústecký, 
Moravskoslezský a Zlínský kraj) o praktickou aplikaci prvků duálního vzdělávání pro zajištění 
vzájemné komplementarity ve vztahu k potřebám pracovního trhu 

→ Výstupy a přínosy zakázky v praxi: 

§ Analýzy zahraničních studií a trendů trhu práce 

§ Metodika mapování budoucích kompetencí trhu práce se zapojením sektorových 
a průřezových pracovních skupin včetně stanovení základních pravidel pro zakládání 
spolupráce firem a škol 

§ Metodika tvorby sektorových kompetenčních pyramid jako nástroje pro systémové 
vymezení trhu práce a s tím související návrh aktualizace Centrální databáze kompetenci 
(CDK) o popis nových a v budoucnu vyžadovaných kompetencí ve vazbě na Průmysl 4.0 

§ Vytvoření deseti sektorových kompetenčních pyramid v jednotlivých sektorech 
s provazbou na oblast vzdělávání 

§ 14 regionálních workshopů na téma partnerství firem a škol a 10 kulatých sektorových 
stolů na téma sdílení informací o nových kompetencích a jejich přenos do odborné přípravy 

§ Vytvoření sítě odborníků, komunikace a spolupráce s výzkumnou a aplikační sférou, 
ustanovení 10 pracovních skupin odborníků zastupující zvolené sektorové hospodářství 

Všechny plánované cíle zakázky se podařilo naplnit dle časového harmonogramu i přes komplikace 
spojené s pandemií COVID-19. 

PROJEKT §320a písm. a)  
Rok 2022  

→ Projekt byl realizován v období od 1. 1. 2022 do 31. 12. 2022. V rámci projektu byla řešena 
témata:  

§ Zákoník práce – náměty na změny na základě vyhodnocení komplexní novely zákoníku 
práce z roku 2020, elektronizaci doučování a Judikatury Soudního dvora EU 

§ Flexibilní formy práce v ČR 

§ Vliv koronavirové krize na využívání zahraniční pracovní síly v ČR 

§ Srovnání dopadů obchodní politiky EU v ČR a vybraných členských státech 

§ Snížení administrativní zátěže v oblasti výzkumu, vývoje a inovací 



 

30 

→ Aktivity realizované v rámci projektu: 

§ 5 analýz na daná témata 

§ 5 minikonferencí, závěrečná konference “Proměny trhu práce” 

§ 5 mediálních tréninků 

§ medializace výstupů da další činností SP ČR související se sociálním dialogem – 9 PR článků, 
3x setkání s novináři, medializace na sociálních sítích 

Aktivity a plánované výstupy projektu byly splněny dle časového harmonogramu. 
 

Rok 2023 

→ Projekt je realizován v období od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023. V rámci projektu jsou řešena témata: 

§ Analýza legislativního ukotvení duálního vzdělávání 

§ Dynamika mezd během recese - Jak se liší recese COVID-19 od minulých ekonomických 
krizí? 

§ Možnosti konsolidace makroekonomické situace ČR po pandemii koronaviru 

§ Právní úprava mateřské a rodičovské dovolené ve vybraných členských zemích 

§ Analýza dopadů vystoupení Spojeného království Velké Británie a Severního Irska z EU 
(brexit) na export a dodavatelské řetězce českých firem, vliv brexitu na zaměstnanost a další 
nepřímé dopady 

→ Aktivity realizované v rámci projektu (leden–duben 2023): 

§ výběr zpracovatelů 5 analýz, zahájena práce na zpracování analýz 

§ 1x setkání s novináři  

§ 1x PR článek 

§ průběžná medializace na sociálních sítích 

PROJEKT §320a písm. b)  

→ Projekt Prevence rizik na rok 2022 byl realizován v období od 1. 2. 2022 do 31. 12. 2022. V rámci 
projektu byla řešená témata: 

§ Posouzení úrovně pracovní schopnosti zaměstnanců (II. Etapa); 

§ Pracovní rizika vznikající při práci v režimu home office s akcentem na analýzu dopadů práce 
z domova na úroveň zajištění BOZP v různých odvětvích (II Etapa). 

PROJEKT ECF k úsporám energie 

→ Projekt je financovaný prostřednictvím grantu od European Climate Foundation. Jeho realizace 
začala 1. 1. 2023 a bude trvat až do 31. 12. 2023. 
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→ Cílem projektu je podpora a propagace úspor energie mezi členskou základnou Svazu průmyslu, 
sběr relevantní zpětné vazby k dostupným programům podpory a snaha zlepšit podmínky těchto 
programů tak, aby se zvýšila jejich využitelnost mezi podniky. 

PROJEKT EDIH Czech Technical University in Prague 

→ SP ČR je jedním z partnerů ČVUT v rámci projektu Evropské centrum digitálních inovací v oblasti 
umělé inteligence a strojového učení, který je financovaný částečně z fondů Evropské komise 
a částečně z Národního plánu obnovy. Jeho realizace bude trvat po dobu 36 měsíců. 

→ Hlavními cíli jsou: 

§ posílit ekosystém AI v klíčových sektorech české ekonomiky, 

§ a podpořit evropskou konkurenceschopnost zapojením českých firem i veřejné správy do 
celoevropského AI ekosystému, který je založen na excelenci a důvěře. 

→ SP ČR bude v rámci projektu realizovat zejména edukační workshopy k tématu umělé inteligence 
a komunikačně podporovat činnost EDIH. 

VÝČET VÝZNAMNÝCH VÝBORŮ, PRACOVNÍCH SKUPIN A DALŠÍCH PLATFOREM, 
KDE SVAZ HÁJÍ ZÁJMY SVÝCH ČLENŮ 
Zástupci Svazu jsou zapojeni v mnoha klíčových vrcholových i odborných pracovních skupinách, 
výborech, komisích, radách apod. Kromě jednání tripartity je to např. Rada vlády pro výzkum, vývoj 
a inovace, Rada vlády pro informační společnost, Rada vlády pro energetickou a surovinovou 
strategii, Rada vlády pro udržitelný rozvoj, Rada vlády pro bezpečnost a ochranu zdraví při práci, Rady 
pro Evropské strukturální a investiční fondy na pracovní úrovni, Výbor Národního plánu obnovy, 
pracovní skupiny a platformy pro přípravu dotačních programů, pracovní skupina pro snižování 
administrativní zátěže, expertní skupina pro zadávání veřejných zakázek, Rada vlády pro koordinaci 
boje s korupcí, Uhelná komise, Rada Národního akreditačního úřadu, Řídící výbor pro implementaci 
exportní strategie ČR, Česká národní koalice pro digitální pracovní místa, Národní koalice pro boj proti 
suchu, Česká agentura pro standardizaci, Podvýbor pro podnikatelské prostředí (v rámci 
Hospodářského výboru PSP), Rada pro koordinaci podpory strategických technologií a produktů, 
platformy a monitorovací výbory pro strukturální fondy, pracovní skupina Ukrajina a český průmysl 
při MPO, poradní sbor ministra práce a sociálních věcí, Podnikatelská rada při MPO, Pracovní skupina 
MPSV k digitalizaci pracovněprávních úkonů, pracovní skupina MF k Novému zákonu o účetnictví 
apod. Svaz je klíčovým zástupcem zaměstnavatelů v pracovních skupinách spojených s tématy jako 
zaměstnanost, zaměstnávání cizinců, agenturní zaměstnávání, zvládání uprchlické vlny 
v souvislosti s invazí Ruska na Ukrajině - integrace, podpora zaměstnavatelů, vzdělávání, veřejné 
zakázky, digitalizace, umělá inteligence, ochrana dat, doprava, daně, průmysl 4.0, standardizace, 
investice, strukturální fondy a programy podpory, životní prostředí, energetika, exportní strategie, 
voda a sucho, výzkum, vývoj a inovace, snižování administrativní zátěže, strategické technologie 
a produkty, malé a střední podniky aj. 
 
Zprávu představenstva Svazu průmyslu a dopravy ČR za období květen 2022 – březen 2023 schválila 
valná hromada konaná dne 16. května 2023.  
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